

## MATERINSKI DOPUST (NEKOČ PORODNIŠKI DOPUST)

Trajanje: 105 dni  
Začetek: praviloma 28 dni pred predvidenim datumom poroda

### Uveljavljanje:

- največ 60 dni pred predvidenim datumom poroda se oglasite na vašem centru za socialno delo, kjer vas bodo seznanili z vsemi nadaljnjimi postopki,
- najkasneje 30 dni pred predvidenim nastopom materinskega dopusta o tem obvestite svojega delodajalca.

## OČETOVSKI DOPUST

Trajanje: 30 dni

Začetek: prvih 15 dni mora oče izkoristiti do šestega meseca otrokove starosti, drugih 15 dni lahko izkoristi po koncu starševskega dopusta, najkasneje pa do konca prvega razreda osnovne šole otroka.

### Uveljavljanje:

- očetovski dopust se uveljavlja v centru za socialno delo, kjer ima mati prijavljeno stalno prebivališče, po rojstvu otroka, najpozneje dan pred nastopom očetovskega dopusta.

## PRIJAVA OTROKA V OBVEZNO ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE

### Uveljavljanje:

- otrok je zavarovan kot družinski član, če ne izpolnjuje pogojev, da bi bil samostojno zavarovan, in pod pogojem, da ima v Sloveniji prijavljeno prebivališče;
- otroka prijavite v obvezno zdravstveno zavarovanje najpozneje v 60 dneh od njegovega rojstva;
- Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije (ZZZS) ob ureditvi prijave izda kartico zdravstvenega zavarovanja, s katero lahko otrok uveljavlja zdravstvene storitve;
- zdravstvene storitve ima otrok kot zavarovan družinski član v celoti krite iz obveznega zdravstvenega zavarovanja, zato ne potrebuje dopolnilnega zdravstvenega zavarovanja.

## OTROŠKI DODATEK

Pravico do otroškega dodatka lahko uveljavlja eden od staršev oziroma druga oseba za otroka do 18. leta starosti, ki ima prijavljeno prebivališče in tudi živi v Republiki Sloveniji. Če pravico do otroškega dodatka uveljavite v 30 dneh po rojstvu otroka, vam jo priznajo že z mesecem otrokovega rojstva. Če jo uveljavljate po tem roku, jo priznajo s prvim dnem naslednjega meseca po vložitvi zahtevka.

# Vodnik skozi potrebno dokumentacijo

Katere vloge morate oddati ob rojstvu otroka in katere pravice imate

## STARŠEVSKI DOPUST (NEKOČ DOPUST ZA NEGO IN VARSTVO OTROKA)

Trajanje: 260 dni

Začetek: takoj po poteku materinskega dopusta.

### Uveljavljanje:

- izkoristi ga lahko eden od staršev ali oba, o tem se morata dogovoriti najkasneje 30 dni pred potekom materinskega dopusta;
- pravico do starševskega dopusta uveljavljate v centru za socialno delo hkrati z uveljavljanjem pravice do materinskega dopusta oziroma do očetovskega dopusta;
- mati lahko izrabi 260 dni starševskega dopusta, če oče nanjo prenese vseh 130 dni starševskega dopusta;
- oče lahko izrabi največ 230 dni, če mati nanj prenese 100 dni starševskega dopusta.

## NOSEČA SAMOSTOJNA PODJETNICA

Samostojna podjetnica uveljavlja pravico do materinskega nadomestila in materinskega dopusta v centru za socialno delo, na območju katerega ima stalno prebivališče. Pravico do nadomestila in dopusta ima, če je zavarovana na dan pred nastopom materinskega dopusta (torej če je s. p. odprla najmanj 29 dni pred predvidenim datumom poroda) ali je bila zavarovana vsaj 12 mesecev v zadnjih treh letih.

Oddaja vloge: 60 dni pred predvidenim datumom poroda ali najkasneje ob nastopu materinskega dopusta.

Opravljanje dela: samostojna podjetnica v času izrabe dopusta ne sme delati, lahko pa delajo njeni že prej zaposleni ali zaposli koga za čas dopusta.

## DELO S KRAJŠIM DELOVNIM ČASOM

Pravico do dela s krajšim delovnim časom ima eden od staršev, ki varuje in neguje otroka:

- do tretjega leta starosti otroka;
- do 18. leta starosti otroka, če je ta zmerno ali težje gibalno oviran ali zmerno ali težje duševno prizadet;
- do končanega prvega razreda osnovne šole najmlajšega otroka, če imata starša dva otroka ali več.

## PRIDOBITEV IZPISKA IZ MATIČNEGA REGISTRA O ROJSTVU

Izpisek prejmete ob rojstvu otroka na dom. Organi državne uprave so zavezani, da si medsebojno izmenjujejo podatke, tako da izpisek ni nujno potreben za uveljavljanje pravic do družinskih prejemkov.